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Köszöntés: Zak 4,6 „Nem hatalommal és nem erőszakkal, hanem az én lelkemmel! – mondja a Seregek 

Ura.” 

Lekció: Apcsel2,1-13 Amikor pedig eljött a pünkösd napja, és mindnyájan együtt voltak ugyanazon a 

helyen, hirtelen hatalmas szélrohamhoz hasonló zúgás támadt az égből, amely betöltötte az egész 

házat, ahol ültek. Majd valamilyen lángnyelvek jelentek meg előttük, amelyek szétoszlottak, és 

leszálltak mindegyikükre. Mindnyájan megteltek Szentlélekkel, és különféle nyelveken kezdtek 

beszélni, úgy, ahogyan a Lélek adta nekik, hogy szóljanak. Sok kegyes zsidó férfi élt akkor 

Jeruzsálemben, akik a föld minden nemzete közül jöttek. Amikor ez a zúgás támadt, összefutott a 

sokaság, és zavar támadt, mert mindenki a maga nyelvén hallotta őket beszélni. Megdöbbentek, és 

csodálkozva mondták: Íme, akik beszélnek, nem valamennyien Galileából valók-e? Akkor hogyan 

hallhatja őket mindegyikünk a maga anyanyelvén? Pártusok, médek és elámiták, és akik 

Mezopotámiában laknak, vagy Júdeában és Kappadóciában, Pontuszban és Ázsiában, Frígiában és 

Pamfíliában, Egyiptomban és Líbia vidékén, amely Ciréné mellett van, és a római jövevények, zsidók 

és prozeliták, krétaiak és arabok: halljuk, amint a mi nyelvünkön beszélnek az Isten felséges dolgairól. 

Megdöbbentek mindnyájan, és tanácstalanul kérdezgették egymástól: Mi akar ez lenni? Mások 

azonban gúnyolódva mondták: Édes bortól részegedtek meg. 

Alapige: 1Móz11,1-9 Az egész földnek egy nyelve és egyféle beszéde volt. Amikor útnak indultak 

keletről, Sineár földjén egy völgyre találtak, és ott letelepedtek. Azt mondták egymásnak: Gyertek, 

vessünk téglát, és égessük ki jól! És a tégla lett az építőkövük, a földi szurok pedig a habarcsuk. 

Azután ezt mondták: Gyertek, építsünk magunknak várost és tornyot, amelynek teteje az égig érjen; és 

szerezzünk magunknak nevet, hogy el ne széledjünk az egész föld színén! Az Úr pedig leszállt, hogy 

lássa azt a várost és tornyot, amelyet az emberek építettek. Akkor ezt mondta az Úr: Most még egy nép 

ez, és mindnyájuknak egy a nyelve. De ez csak a kezdete annak, amit tenni akarnak. És most semmi 

sem gátolja őket, hogy véghezvigyék mindazt, amit elterveznek. Gyerünk, menjünk le, és zavarjuk ott 

össze a nyelvüket, hogy ne értsék egymás nyelvét! Így szélesztette szét őket onnan az Úr az egész föld 

színére, és abbahagyták a város építését. Ezért nevezték azt Bábelnek, mert ott zavarta össze az Úr az 

egész föld nyelvét, és onnan szélesztette szét őket az Úr az egész föld színére.  

Ünneplő gyülekezet! 

A lélek, Isten lelke szól, munkálkodik, hat, s aztán annak egyik eredménye, hogy majd értik a különböző népek 

hogy Isten szól hozzájuk. S talán mondhatjuk, hogy ebbe kapcsolódik be aztán a reformáció egyik nagy 

eszménye is, mégpedig, hogy a Bibliát már pedig le kell fordítani az emberek anyanyelvére. Mert Isten megszólít 

engem is s téged is. A pünkösdi történet ellentéte a bábeli zűrzavar, amikor nem értik meg egymást az emberek, 

mert arra törekednek, hogy a saját hiúságukat, a saját dicsőségüket vigyék feljebb és előrébb. Azaz, hogy nevet 

szerezzenek maguknak. Egy öncél. Nevet magamnak.  



Pünkösdkor az apostolok viszont nem magukat akarják dicsőíteni, s nem maguknak akarnak nevet szerezni, 

hanem az Isten nevét akarják megmutatni, s az Isten lelke motiválja őket. A RUAH ahogyan a héberben 

olvassuk. Vagy pneuma a görögben. Ami egyaránt utal a szélre, a levegőre, s a tűzre, energiára is, s ezekkel a 

szimbólumokkal találkozunk itt pünkösd kapcsán is. S ez a Lélek hisszük, hogy hatással van a mi életünkben is. 

Meg a jelenkorban is. Betölthet minket, mint ahogyan egy nagy levegővétel, s tűzzel, energiával inspirál, motivál, 

vígasztal, előbbre visz!  

Hogy egy példát mondjak, itt van az egyház léte. Hogy egyáltalán létezik s a kezdetektől fogva, az üldözött, 

tiltott, tűrt, vagy éppen támogatott, vagy uralkodó státuszban lévő keresztyénség még mindig létezik. S bár 

persze vannak hibái s vannak benne tévedések, botlások és bűnök, hiszen mégis csak olyan rendszerről, 

intézményről beszélünk, ahol jelen van az emberi tényező is, de lassan 2000 éve még mindig vannak nagyon 

sokan a világon, akiket motivál, akiket inspirál a keresztyénség. Sőt az életük szerves része, a kultúra 

meghatározó formálója. Azaz fel felsejlik a Lélek a világban, a jelenben. Az Isten lelke most is.  

S az egyházban is munkálkodik a Lélek, az Isten Szentlelke. Bennünk is, közöttünk is. Merthogy a Lélek 

használhat téged és engem is, hogy a másik felé forduljak, hogy elvégezzek egy feladatot, hogy észre vegyek 

valakit, aki mellett sokan elmennek s még sorolhatnánk. De mindig érdemes rákérdezni, hogy milyen lélek, 

milyen lelkület vezérel valamilyen cselekvést, hogy mi is a mögöttes mozgató. Mert van, aki visszaél azzal, hogy 

azt mondja őt erre vagy arra hívta a Lélek. Hogy neki ezt vagy azt súgta egy hang.  

Mert a Bábel tornyának történetét nézzük, akkor azt látjuk, hogy az emberek önnön dicsőségükre a nevük 

emelésére építik ezt a tornyot. Nem valamilyen hasznos funkciót akarnak ellátni, ami mások hasznát is 

eredményezi, s nem is valamit, ami Isten dicsőségére szolgálna.  

Azaz meg kell tudni vizsgálni a belső indíttatást. Hogy mégis miért meg hogyan? Mert amikor azt mondja egy 

rablógyilkosságért elítélt, hogy neki ezt mondta az Isten, akkor ott inkább egy súlyos pszichés zavarról 

problémáról kell beszélni, vagy agymosásról, vagy olyasfajta szektás lelkületről, ami tönkre teszi az embert.  

S ehhez képest nagy különbség, hogy a Szentlélekről sehol sem olvassuk a Bibliában, hogy az embereket 

megnyomorítaná vagy tönkre tenné, hanem éppen hogy többé, teljesebbé, jobbá formálja. Építi. S hogy 

mennyire is ellentétes az olvasmány és az alapige, azt abban a hatásban látjuk leginkább, hogy Bábelben az egy 

népből sok lesz, aminek az alapja lehet az önhittség. Míg pünkösdkor sok nép egyaránt megérti, hogy mit is akar 

velük az Isten. S manapság is ezért a Lélekért imádkozunk, s ezt a Lelket várjuk. Ami nem gyűlöletet, haragot és 

ellenségeskedést szül, hanem megértést, egymás felé fordulást, közösséget. Ezt a Lelket kérjük, ezért 

imádkozzunk. Ámen. 

Áldás: (Zak 4,6) „Nem hatalommal és nem erőszakkal, hanem az én lelkemmel! – mondja a Seregek 

Ura.” 

Isten gazdag áldását kívánva, 

Kádas Richárd László 


